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I. mrnrnoN ,

A. The Mission Of The Task Force

1. The Problem '

On November 1, 1975, Wliam C. SuLivam, former 

Assistant Director; Domstic Ihtellisinse Divisicn, 

Federal Bureau of Investigaton, testified before the 

Senaite Select Comittee to Study GovernmannaL Operations 

with Respect to IntelHence Activities. He relaeed that 
fem late 1963 and continuing until the assassinator of 

Dr. Matin ^r King, Jr., King was the target of an 

intensi.ve campaign by the F.b/i. to neutralie him as an 

effective ciV.1 rights Lader. SULLLVan stated that in 

the war against King 'No holes were barred.’* (Senate 

Report No. 94-755, Final Report of the Select Committee 

to Study GivsammsitrL Qxeratoass with Reject t:o 

IntslgLsecse Accivitees, Book II, p. 11). This and other 

testmony describing this F.B.I. cimterintslli.sinse 

campaign, against King reached the public through the 

news media. As a consequence Aere was a regeneraton of 

the widespread speculaticn on the posssbHity that the 

Bureau may have had some responsibility in Dr. King’s 

death and may n°t have done an impartial and thorough 

investigaton of the assassination.
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2. TheAtton~Z.G~e=a^DreciVe '

On November 24, 1975, the Attorney General of the 

United States directed the CvLi Rights Divisoor of the 

Department of Justice t:o undertake a review of the files 

of the Department and ills Federal Bureau of Investigation 
to detemhee Whether the investigation of the assassinatocn 

of Dr. Matin Luther- King, Jr. should be reopened. More 

particularly it was sought to be determined: (1) whether 

any action taken in relatocn to Dr. King by the FBI before 

the assassinatoni had, or may have had, an effect, direct 

or indirect, on that event, and (2) whether any action was 

taken by the FBI which had, or may have had., any other 

adverse effect on. Dr. King. Recommendations for criminal, 

disciplinary or other appropriaee action, were requested.

3. The Review us to Aril 26, 1976

In the next four months, the Assistant Attorney '

General in charge of the Cril Rights Division, his ’. 

principal Deputy Assistant Attorney General and the 

Chef of the Criminal Section of the. Civil Rights .

Division, acting as a review staff:, variously read portions 

of the FBI headquarters fie on a person

-2-
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who served as an adviser to Dr. King, porttctr Of the FBI 

headquarters security fie on Dr. King himself, portion 

Of the FBI headquarters file on the assassination investi­

gation, some Department (as opposed to FBD files relating 
to Dr. King, and other Bureau documents including everythmg 

on Matin Luther King, Jr., held in the late J. Edgar Hoove’s 

Official, confidential and personal flees.

By a memorandum to the Attorney General dated Aril 

9, 1976, the Assistant Attorney General in chargee of the 

Cidl Rights DLvisoai submitted a 51 page report: of the 

Chef ^f the CiiV.1 Rights Division's Criminal Section dated 

March 31, 1976, embodying the resits of the three-nan study, 

limited to the above Used fies, and ccnc^ilttrattg almost 

exclusively on the pre-assassinatonn surveLiatnce of, and 

corntterinteliieence activities against, Dr. King.

The Assistant Attorney General recommended the 

creation of a Departmental Task Force to complete the 

review he and hs team had begun. He also rece-ended an 

Advisory Comittee of dirtitguiLshid citterns to advise with 
the task force. The further review proposed inc^ud^ inter­

rogation of material witnesses, reading all the pertinent 

field office files and reviewing all of the headquartess 

fiees relating to Dr. King and possibly to other civl ri^htt 

activists. A reccmmendatton was made to review tapes secured

-3-
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by electronic survaLianice with a view to determining 

which of such maeeials should be and could be legally 
destroyed. The Assistant Attorney General felt that- 

the FBI should assess the c^l^^iility of its agents 

involved in the wrongdoing by the principals named in 

the report. His memorandum to the Attorney GenraL 

concluded that probably criminal redress was tme- 

barred, that civil remedies might be available to 

the King family but might also be more embarrassing 

than helpful, and hence that consideration, be given 

to a direct payment by the settlement process or by 

a private bin to compensate the King survivors, or 
with the survivors' concurrence, the King Foundation; 

if this last isste were left to the t:ask force or an 

Advisory Coimtissicn, it should consider the pros and 

cons and reoomend as it sees fi.tr. ‘

The Attorney Geeral forwarded the Civil Rights 

Division memorantki (and comments therern from the Deptuty 

Attorney General, the Solicitor Genera., and from staff 

members and the Assistant Attorney General of trie Criminal 

Division) to the Counsel, Office of Professional Respon­

sibility. The Attorney General charged the Office of 

Profession! Repcnsibility with the work of competing 

the review begun by the. Civ.1 Rights Divislcn. His memo- 

raickmi states:

-4-
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. 'My request for the review
involved four ratters. First, whether 
the FBI investigation of the Dr. Marin 
Luther King’s assassinator was thorough 
and honest; second, whether there was 
any evidence that the FBI was :nlioivedi 
in the assassination of Dr. King; third, 
in light of the frst two questions, 
whether there is any new evince which 
has come to the attention of the Dppast- 
maitt concernngg the assassination of Dr. 
King which should be debt with by the. 
appropriate authooities; fourth,, whether' 
the nature of the relatonnship bewean 
the Bureau and Dr. King; calls for criminal 
prosecution, disciplinary proceedings, or 
other appropriate action.

.As the fourth point, I again note 
that from the partial review which has 
been made, Mr. Pottinger concludes ’we 
have found that the FBI undertook a system­
atic program of harassment of Martin Luther 
King, by means both legal and illegal, in 
order to discredit him and harm both him 
and the movemeitt he led.’ Assuming that 
the myor statutory violatocns relevant 
to this conduct would be 18 U.S.C. Section 
241 and. Section 242, Mr. Pottinger’s memo­
randum concludes that any prosecution con- 
tem^lated under those acts would now be 
tarred by the fivee-year statute of imita- 
tens with the possible exception which 
would exist if there were proof of a con- 
thuing conspiracy.

. As to the master of new evidnce 
with respect to the assassination my under­
standing is that the Department has never 
closed the Matin Luther King file and 
that morons aHegatocns ^f the possible 
uiwv^^t of co-conspiraooss are pro^tly 
tniestigtted. The thrust of the review which 
^.requested, however, was to detemhee 
whether a new look at what: was done by the 
Bureau in iniestig;t:iing the assassination 
or in the relationship beweem the Bureau

-5-
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and Dr. King might give a different 
emphasis or new cites in any way to 
the question of implement in that 
crime. At this point in the review, 
as I read the memoranda,, nothing has 
tuned up relevant on this latter 
point:.

The review is not compete. 
Mr. Pottinger and all those who have 
commented upon his memorandum recomend 
that the review be competed. Mr. 
Pottinger also has made other recommen­
dations upon which there is seme differ­
ence of opinion. In my view, it is 
essential that the review be completed 
as soon as possible and in as thorough 
a manner as is required! to answer the 
basic questions. In view of what has 
already been done, and the tentative 
conclusions reached, special emphasis 
should be given to the. fourth question. 
In conducting this review you should 
call upon the Depeartment to ftrnish 
to you the staff you need.

My conclusion as to the review 
conducted by the Civil Rights Divisicn '
is that it has now shown that this 
compete review i.s necessary,, particu­
larly in view of the conclusion as to 
the systematic program of harassment.
If your review turns up maters for 
speeific action, we should discuss the 
best way to proceed on each such case."

B. The Task Force And The Method Of Review

The Counsel of the Office of Professional Rf!slcen5i- 

bility selected three attorneys from the Cvil Rights Divtsixi, 

Joseph F. Gross, Jr., James R. Kifckhffer and Wiliam D. White, 

one attorney fom the Criminal Section of the Tax Divi-sim,

-6-
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James F. Walker, and a retired attorney Fred G. Folsom, 

who is currently a consuLtant t:o the Tax DLvisoai with 
37 years of experience in Ciivl Rights Division (which 

included homocicT cases), Criminal Division and Tax 

Division prosecutive. As the senior man the latter 

was designed to head the task force. This corarnttee 

or task force began its work on May 4, 1976. The commttee 

was further staffed by the ad&ticn of two research analysts, 

Ms. Hope Byrne and Mr. Geffrey Covert, two secretaries, 

Ms. Veronica Keith and Mrs. Renee HoLmes, and two clerk­
typists, Mrs. LeroyLLynie Murray and Ms. Dana Boyd.

Confederation of a tentative outline for an eventual 

report bas^ on the chronology of events in the relationship 

between Dr. Martin Luther King and the Federal Bureau of 

]nvestigatial brought the task force up against the fact 
that the field of the history before the assassination had 

just been pitted twi.ee: once by the Cial Rights Divison 

memoranda of March 31, 1976, and A>pil 9, 1976 and once 

(among other kindred subjects) by the Senate Select Commttee 

to Study Gcvennmnnal qiieratfass with Respect to mtellienice 

Activitees (Senaite Report, No. 94-155 94th Congress, 2d 

Session, Books II and III).

By way of contrast, however, the mater of the assas­

sinator of Dr. King and the ensuing investigaton had been

-7-
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j^ed by the Oral Rights Division’s Assistant Attorney 

General and his two assistants primarily on their famli-

• arity with the Department Hie on the invest^n as it 

had progressed since 1968. The Civil Rights Division’s 
Matin Luther King, Jr., review memoranda reflected that 
a study had been made Of only the first 10 sections Of the 

FBI headquarters HU on the assassination investigation 

and only a iradtom inspector was done of some of the remain­

ing 74 sections. There was no factual discussion or amlysis. 

The conclusion was reached by the Ciivl Rights Division staff 

that "the Bureau’s inlvlstigaticn was compressive, thorough 

and professional" (Murphy memorandum of March 31, 1976, P. 6). 

It was detemhed therefore to begin the task force's study 

with a compete review of the files on the FBI’s investigatocn 

of the assassination. It was the consensus of the review 

team that by approaching the whole task by first examining 

the character and completeness of the murder investigatOn 

an answer could be made to the Attorney Genera's question 

as to the Bureau’s perOrmiasce in that regard and also an 

answer could be ihidiosted to his question going to the Bureau’s 

possible res]posibility, if any, direct or indirect, for 

Dr. King’s death.

Acer the examnatioi of the FBI's investigaton of 

the murder of Dr. King, the review team proceeded to go

-8-
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back and c^lete the inquiry into the Bureau's pre­

assassinating relatonship with Dr. King. Neceessaiiy 

incUded again in this second stage of our review was 

the consideration of whether the FBI was in any way 

.implicated in the murder directly or indirectly. ,

The task force made a particular point of looking 

at all the mttfial in the FBI headquarters and field 

office files on the Assassination investigation, the so- 

called 'Murkin File” (Muslin being an acronym for Murder 

of King) 1/; the Martin Luther King Security File 2/; the 

Camnfil-SCK! File (Comifil being an acronym for CoimmO.st 

infilrattona; S.S.C.S., the initials for the Southern Christian 
Leadership Conference) 3/; the file on Communst mflenice 

in Racial Matters 4/ and the advisor to King File 5/. 

The "Muhin" file was solely concerned with the murder investi­

gation. The other four fiees provided a mlti-foal vic-w

1/ FBI HQ. 44-38861

2/ FBI HQ. 100-106670 -

3/ .FBI HQ. 100-438794 '

4/ FBI HQ. 100-442529 and the predecessor file
" ’ entitled Comnist Party, U.S.A. Negro Question;

FBI HQ. 100-3-116

5/ FBI HQ. 100-392452

-9-
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of the Bureau’s inteU^ence and coult:erinteligge■cce 

activities with respect to Dr. Mattie Luther King, Jr. 
The scheme of cltatiicn hereinafter used wll be to 
minimise footnotes, plaice the source citatom in the 

body of the writing;, and designate headquarters files ,

by ’HQ” and number and serial and Field Office fries 
by city and number and serial, e.g.: (Memphis 44-1.987­

153). Exceptions to this scheme wll be explained when 

made.

The more vohmhous of the pertinent fries in 

addition to the FBI headquarters fihs and the Washington 

Field Office fihs were located in Me^ph-s, Atlanta, 

Biltmore, Qharotte, Bimninhbmn, New Orleans, Los Angeles, 

San Francisco, Kansas City, St. Louis, Omaha, Chicago, 

Springfield (111.), Mwaukee and New York. Itesewere 

examined in place by visits by task force personnel. The 

remainig fries were xeroxed and forwarded for review in 

Waalhngton. Pertinent newspaper clpp>ug Hess mnntahed . , 

by the Department and by the Bureau and its field offices 

were scanned.

In terms of papers examined, more than 200,000 ,

entries;, many with numerous pages concerning te^ tie 
murder investigation and the security lxvestigatix were 

covered. The five attorneys sittng together originaiy

-10- ' ’
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and later, as the work progressed, splitting up to 
work singly or tn te<ms together with the research 

personnel, considered separate sections of each file 

compiling notes, commuting on, or reading aloud, or 

noting for reading by all of the commttee, items of 

signifccacei. Notes were taken, when itrtfneit items 

were encountered, on a serial-by-serial basis ("serials" 
being each separate document entry of one ° more pages 

in the file). The resiuLting books of notes were then 

reveeved and used in conjunctions with the orignillsoouce 

serials for the development of the statements of fact 

herein. In ad^tion witness ihteviewws were refeected 
in contmrporntoous memoranda which aided in the development 

of the facts recited.
Selected portions of the so-caied Official and 

ConidenniaL fHes which had been kept in the office of 

the late J. Edgar Hoover, some sensitive fUes in the 

office of a Sution Ghef in the FBI Seecuity Divisoon, 

and the fHes of former Assistant Director Wiliam! 

S^OLliv^n were revtew2d. So also were the pertinent 
fHes of the Attorneys General. The task force attorneys 

reveled the transcripts of key intercepted tetiphoie 

and mtcrcihoie overheard conversations of Dr. King

• and his associates. These wen spot checked

-11-
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for accuracy against the tapes of these surveiiaances. 

A canvass of other investigative agencies was made to 

determine whether their files reflected that intellnlnce 
or coutteintllUe«ce requests had been made upon tiem 

by the FBI in relation to Dr. King -This inducted the. 

Defense Department, the State Department, the U.S.

Inforeatian Agency, the C.I.A., the Secret Service, the 

Postal Inspection Service, the mt^nal Revenue Service's 

Intellience Division and the Treasury Department’s Bureau 

of- Alcohol, Tobacco and Fireame. The mHeiaL turned up 

by these agenci.es was examined, albeit little of consequence 

was discovered. Relevant portions of- the fcivestigatoan reports 

of the Memphis Police Department on the King murder were 

xeroxed and studied.

In addition to official fHes, the task force personnel 

consictered published material from the public sector deding 

with Dr. Martin Luther King, Jr., and hi.s assassination. 

Inclidted in this category were a viewing of the Columbia '

Broadcasting System 's progpr^m on the death of King in its series 

'The Assassins," a National Broadcasting Company 'Tomorrow" 

program of A*ril 4, 1974, and perusal of books and articles 

on the Southern Christian Leadership Cconfli•encl and the role 
of the FBI in relation to the murder of Dr. King (see 

Bibliggrephy, App. A, Ex. 6). This lend to some valuable

-12-
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evidentiary miterial - principally the oral and written 

statements of James Earl Ray - Which was used to buttress 

the reconstruction of the facts of the murder and of the 

FBI investigation..

Some 30 interviews were conducted, principally in 

the assassination phase of the task force study. They were 

helpful in supplementing the result of unterviws done 

during the murder investigatoan.

During the review of the Mewph-s Field Office fiees, 
an on-site inspector of the crime scene was conducted and 

the exhibits in the office of the Clerk of the County Court 

for Shelby Country, Tennessee, were examined.

-13-
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II. THE ASSASSINATION INVESTIGATOR

A. Events .Surr<umdngg April 4, 1968

1 TheBDOTP^iesCaran

To under sand the movements of Dr. King during this 
critical pertod, it is necessary to briefly discuss the 

Poor Pete's Campign (POCAM, originally call*! the 

Washington Spiring Project in Which hie and the SCLC were involve. 

POCAM was scheduled to begin the first week of Aarl 1968, 

and hvol^d recruiting some 3,(XX) poor unemployed blacks 

from 16 localitees in the United States for the. purpose of 

going to Washington, D.C., and petitinlig the government to- 
improve their economic status (HQ 157-8428-51).

The plan was to camp on the Wasshngtcn Monument or 
Lincoln Ikemoral grounds (HQ 157-8428-132). During the first 

and second weeks, demands would be made of congressmen and 

heads of departments, such as the Secretary of Labor:. If the 

demands were not met, nonviolent demosStratiioss were to be 

conducted (HQ 157-8428-1X9).

Dr. King's planned travel schedule for February and 

March included trrpps to 9 mjor citees and visits to various 

points in Mississippi, Alabama, South Garolnat, North Carolina 

and Virginia (HQ 157 8428-75). By mid February Dr. King had 

beorne disouagged with the lack of progress in recruitng and

- 14 - '
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I . A

taraning dem>nsttratorrs (HQ 157-8428-206). During this low 

point is the POCAM Dr. King was persuaded to alter his plass, 

and to go t:o Memphis, Tennessee, in support of a strike involving 

the city's sa^itaton workers.

2 . Memphis Sanitation Woofer's Strike

On February 12, 1968, approximately 1,000 ^itatkn 

workers employed by the city of Memphis called a wildcat 

strike.. The strkcers were represented by Local 1733 of the 

American Federation of State, County and Muncipal Employees 

who demanded exclusive recogniton of the union as bargaining 

agent, setting up grievance procedures, wage improvements, 

pajyooi deduction of union dues, and a promtion system as wei 

as a pension, hospitalization and life insurance pmgra. 

(HQ 157-9146-X1).

The NAACP inierini(di in the strike because all of 

the sanitatoon workers, excluding drivers, were black. A 

miiant young black power group known as the invaders was 

similarly interested in the strife. The grroup consisted of 

about 15 mamers, mostly high pcho>l dropouts, and was a cell 

of a larger group known as Black Organizing Fewer (BOP) headed 

by Charles L. Cabbage and John B. Smith. The aHeged purpose 

of BOP was to PtmaLati a sense of black ideniity, black pride 

and black consciousness in young blacks.

-15-
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The strikers were also supported by a group Of black 

mwLsters, connected with the Memphis I01tei<toomoatiiolai. 

Ministerial Alincce, who adopted the name COME (Comun.ty on 

the Move for Equality). It was member’s of this group that 
were insrumental in bringing Dr. King to Mamins. On March 3, 

1968, the Reverend! James M. Lawson, Jr., pastor of the 

Centenary Methdist Church, ^Mempdis, and member of COME, stated 

on a televison program (WHBQ-TV) that he wanted to bring 

Dr._ King (and other heads of civil rights organizatoons) to 
Memphis in an effort to unify the entire black, commnity 

behind the demands of the stokers (HQ 157-9146-X23). The 

:oltervtotOo of these vartois black- communty irgaoizatioIs; 

caused the city of. Memhis to be concerned about the racial 
overtones of. tile strkce and the posssbiliy of. vodecce 

(HQ 157-9146-X1).

Dr. King made his first visit to Memphis in support 

of ye stoke on the night of March 18, 1968. On that occasion, 

in aidrtssogg an tstmatti crowd of 9,(XX) to 12,000 people at. 

a rally sponsored by COME at the Mason Temple, he called for 

a general protest- day on March 22, 1968. AX blacks were asked 

not to go to work or school on that day and were urged to 
participate in a massive downtown march. Dr. King and his 
party stayed at the Lorraine Motel, 406 Mulberry Street, on

-16-
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the night of March 18, 1968 and left Mambas .shortly before 

noon on March 19, 1968, ostensibly to go to the State of 

Mississippi in connection with the POCAM (HQ ,157-9146-309).

Ite City of Memphis was virtually paralyzed by a 

16-wch snowall on March 22, 1968, resulting in the post­

ponement of the planed mass march to March 28, 1968. Dr. King 

returned t:o Memphis on the 28th, arriving at the airport at 

approximately 10:22a.m. By that time .approximately 5,000 to 
6,(00 people, about: half of whom were of school age, had 

congregated at the Clayborn Temple (located at 280 HernandO St.) 
for the start of the march. According to the plan Of the march, 

the sanitation workers were in front With the remainder of the 

people foiowmg behind. The march was to proceed north on 

Hernando to Beadle Street, thence west on Beale Street to 
Main Street and north on Main Street to City HOL.

The march got underway at approximately 11 lOh.m. and 

had proceeded to Hernando and Beadle before it was jored by 

Dr. King. When the front of the march (led by Dr. King) 

reached Main Street, teenagers and young adults at the rear ' 

of the march near Third and Beale (two blocks fom the front 

of tte march) rppped the signs off.their poles and began 

breaking store windows and icotng. Mass confusion developed 

and the police moved in to qued the disturbance. The

-17-
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disruptocni of the march caused Dr. King's aides to coomandeer 

an automobile, and Dr. King and his party were escorted by 

police to the Rirernont Hotel operated by Holiday Ins of 

America. (HQ 157-9146-45). Dr. King left the march at 

11:1.5a.m. and checked into the Rivermont Hotel at 11:24a.m. 

where he stayed until March 29, 1968". Dr. King and his party 

were scheduled to return to Atlanta on March 28, 1968, at 

9:05p.m. via Eastern Airlines and were scheduled to leave 

Atlanta the morning of March 29, 1968, for Baltmore 

(HQ 157-9146-45). Thus, remainu^ in Memphis on the night 
of the 28th was a change in plans.

The city ordrrrd a 7-;(Xp>..m. curfew and approximately 

3,5(X) members of the Trnnrssrr National Guard were called out 

to end the vioennce. During the distubamcr four blacks were 

shot, ore fatally; approximately 15X filets were set; and over 

aW persons were arrested. Approximately one percent of the. 

marchers engaged in lootnag and vaesite and many of these were 

people who were crminally incltned and who had been in previous 

trouble. The March 29, 1968, issue of the Memphis "Comerccal 

Appeal." reported that many of the looters and window breakers 

were black power advocates and that several wore jackets of 

the "nvaaders". However, other sources, including Lieutenant 

E.H. Arkin ^f the Memphis Police Department, indicated that
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many high school age students had put the word "headers” on 

their jackets for effect and were not ieceesarily affiliated 

with the BOP movement (HQ 157-9146-45). The vioeence and 

disruptOcn of the march was of great concern to Dr. King 

because of the possible effect it might have on the phnnedi 

POCAM. Therefore, he vowed to return to Mamtas and 

demonstrate that he had not lost his efflutti\inaas in 

leading nonviolent marches.

Dr. King, together with his SCLC staff, returned to 
MemPhs on A>ri! 3, 1968, at 10:33a.m. After a press 

conference at the airport, the group proceeded t:o the Lorraine 

Motel, arriving there at approximately 11:20am. At about 

. 12:05p.m. Dr. King left the Lorraine Motel for a meting at 

the Centenary Methodisa Church (Seeurity and Siuveilltrnce Rept. 

of G.P. Tines, Inspector, Mehtas Police Depmtmnt, dated 

■ July 17, 1968). Dr. King announced at this meeting that his 
purpose in returning to Machis was to led a mass march on 

April 8, 1968 (HQ 157-9146-9 p.8).
However, on At*-! 3, 1968, United States District 

C^t Judge Bailey Brown issued a temporary restraining order 

against further marchess in Memtas (HQ 157-9146-9, p.1).
Dr. King returned to the Lorranee Motel at 2:25p.m. and sometme 

that afternoon Federta. Marshals served him and his aides with

' -19-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



the restraining order. (Security and Surveillance Rept. of 

G.P. Tinies, inspector, Mc^his Police Department, dated 

July 17, 1968).

At approximtely 4XXp»m. Dr. King and the SCLC staff 

met-with the BOP group at which time Charles Cabbage' requested 

money to instiute BOP plans to start a ’Literatin Schoo” 

and a ’Black Co-op’. Dr. King agreed to use his inflemce 

to secure finds for BOP and Rev. Andrew Young agreed to he.lp 

write up a plan. It is beleeved these concessions were made 

to BOP in order to keep them in ine and prevent them from 

foUwng a violent pattern.. (HQ 157-9146-9, p.9)

• On the night of Ap^rl 3, 1968, Dr. King spoke to 

. approximtely 2,(XX) persons at the Mason Temple. He emphasized 

that the scheduled mass march most be held on Apil 8, 1968, 

to re^ods tttention on the eight-wee& old san.tttion workers 

strike. .

After the speech., Solomon Jones, Jr., serving as 

Dr. King's oht1dfelr drove him back to t:he Lorraniee Motd. 

Dr. King told Jones to report back on Thursday morning, 

April 4, 1968, at 8:3(a.m. because he had to appear in cou-rt 
in conecticn with a restraining order-. (Mtohis 44-1987-2322 

p.51.)
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3. Dr. King's Activities on Aril 4,. 1968 ■

■ According to Mes. Georgia M. Davis of taiisdlle,

Kentucky (FBI interview: HQ Fili 44-38861-2634, p.20) she, 

Rev. A.D. Wiliams King, (Dr. King's brother) and Mrs. Lucie 

Ward arrVed in Memphis on April 4, 1968, fom Florite and 

registered, at the Lox-ranee Motel at approximately 1:00h.m. 

Upon inquiring about Dr. King, they were told that he was 

attending a strategy meeting at a church. The three then 

- went to the church, but Dr. King was not there.

Returning to the mod., Dr. King's brother, 

Mrs. Davis and Mrs. Ward conversed in room 207 until they 

observed Dr. King, along with Reverente Ralph Abernathy 

and Bernard Lee, getting out of a taxicab in the motel 

courtyard at about 4:3Qi.m. Dr. King was invited to rrcom 207 

where he Visited with his brother, Mrs. Davis and Mrs. Ward 

until about 5:00am. He then went to ram 306 where he and 

Rev. Abernathy were registered. About a half hour later 

Dr. King went to rom 201 where he viLstted with Mrs. Davis 

for approximately one hour. Aftewarte he rearmed to room 

306 for a strategy meeting scheduled for 8:(Xh.m.

Solcmon Jones, Jr., Dr. King's chaffer, returned 

to the Lorranre Motel at about 8:30a.m. to take him to court.
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However, Rev. Andrew Young advised Jones that- he was going to 

court instead of Dr. King. Therefore Jones was requested 

to remain at the mtel. (HQ 44-38861-2322, p.51).

Dr. King remained at the motel the entire day, 

returning to room 201 at about 1:30p.m. to visit Mrs. Davis. 

He was latter joneed in room 201 by his brother, Mrs. Ward, 

Abernathy, Lee, Young, and Attorney Chauncey Eskridge. .

The group conversed until about 5:45p.m. when Dr. King 

announced they were going to dinner at- the. home of 

Rev. Billy Kyles (HQ 44-38861-2634, p.23). */ Enroute to 

room 306 to drress, Dr. King saw Solomon Jones, Jr. in the 

motel Courtyard and told him to start the car as they were 

preparing to go to dinner (HQ 44-38861-2322, p.52).

*/ There is a dhscrppaccy in the exact time Dr. King returned 
to room 306. Mrs. Davis places the time at. 5:45p.m. However, 
in an FBI interview. Rev. Abernathy stated that on Apr! 4, 
1968, he and Dr. King did not leave the motel and spent moist 
of the day in room 306. He further stated that he and Dr. King 
had been gone from their room for approximately one hour or 
less when they retarmed to.the room at about 5:30p.m. to get 
dressed for dinner at the home of Rev. Billy Kyles. (HQ 44-38861­
2322, p.48).
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At approximately 6:00p.m.'Dr. King and Rev. Abernathy 

started to leave room 306. Rev. Abernathy stepped for a 

moment and Dr. King waited out onto the balcony just outside 

tfe door to the room (HQ 44-38861-2322, p.46). He saw Jones 

standing besi.de the car on the ground level and began a 

conversation about the weather. Jones advised Dr. King 

that he should put on a topcoat: as it was cool outside. 

During this conversation, Dr. King was facing west and Jones 

was facing east and looking up at Dr. King from the ground 

level. As Dr. King acknowledged Jones’ concern about getting 
his topcoat, Jones heard a sound which he thought was a fire 

cracker and Dr. King fell to the floor of the balcony in front 
' of room 306. Jones imneddately called for help and a number 

of Dr. King's aides, who were either in their rooms or standing 

in the courtyard, rushed to his side (HQ 44-38861-2322, p.52). */

*/ Seme exites of the FBI investigator have speculated that 
SolOTon Jones, Jr. set Dr. King up for the tsstssintt:en by 
unduly detaining him on the balcony. Nothing in the evidence 
r:dvidwdJd by the task force lends any credence to such speculator.
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FBI Iitellinire>, and Local Police Acttivitiies4

a. FBI Infomants. Robet G. Jensen, the Special 

Agent in Charge of the Memphis Field Office,, and Joseph 

Hester, case agent for MURKN, have unequvo^lly assured 

the task force that there was no electronic surveillnce of 

Dr. King in Memhis. It was explained that Memphis was not in 

the mainstream of Dr. King's SCLC activities (Interview 

of Social Agent Joe Hester, June 23, 1976, App.B). 

However, FBI agents did observe the sanitation worker's 

strike activities for jhtelligncee purposes and the Mermhis 

Police Department (MPD) and confidential paid informants did 
supply. informat-oon to the field office (Intexve<w of fomer 

SAC Robert Jensen, July 7, 1976, App.B). .

Our hwestigatoon disseised that there were five paid 

centennial informants providing ihtelllnnnre regarding the 

racial situation to the Mempis Field Office on a continuing 

basis. The ^ttellinice2 coverage provided by these inndivddvaiss . 

related to the activities of the Nation of Isami, Black Students 

Association of MSU, Students for a Demoratic Soiety, Black ’ 

Ogamzing Power, Black United Front, AfroAmerccan Brother­

hood, Invaders and the sanitation workers strikke. There is
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no evidence that the activities of these mfomants related 

directly to Dr. King. Moreover, there is no evidence 

that world suggest that these hffomants were connected in 

any way with the assassination of Dr. King. (HQ 134-1.1867; 

170-1841; 170-1922; 170-2530 and 137-4885.)

b. MPD Infittaaiocn of the Invaders. In adcdLtoon 

to the paid FBI inoomants, an officer of the MPD infittaaeed 

the Invaders in an undercover operation The officer who was 

later exposed and is no longer with the MPD, was inteviieeed 

by the task force. The undercover assignment began in 

February of 1968 for the speeific purpose of infHrattng 

the -Invaders who became active about the same time of the 

sanitation workers strike. According to the officer the 

MPD was primarily interested in the Invaders , not Dr. King , 

because the MPD was concerned about what they might do. The 

police officer was, in fact, accepted as a me^oer of the 

Invaders and participaeed in their activity. On the 

evening of Aril 4, 1968, when Dr. King was shot, the :nffomant 

had been on a shopping trip with Reverend James Bevel and 

Reverend James Orange. The informant said he reurneed 

to the Lorraine Motel at approximately 5:00p.m. and was 

standing in the m>tel courtyard at the time Dr. King was 

shot. He is positive that the shot that kiKed Dr. King
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*1 The removal of. fedddtt fom duty was cited as one of the 
bases for the House Select Comtittee to investigate, the 
assassination of Matin Luthier King, Jr.

came from the rear of the buHdi^s which front on South 
Marin Street.

c. MPD Sulrveilaance Dtail and Removal Of Detective 

Racddtt fEom Duty. -' From the time of Dr. King’s return 

to Memph-s on April 3, 1968, until the tme of his 
assassination, he was under physical surveilhmce by the 

MPD. Upon learning of Dr. King’s flight schedule, Inspector 

G.P. Thies of the MPD Inspections! Bureau fcistructeed two 

black plainicoohies offcers. Detective Edward E. Redditt and 

Patrohan Willie B. Richmond, to go to the airport to observe 

the arrival of Dr. King and to keep him under continuous 

surveiilmce in order to see with whom he came in contact. 

According to Inspector Tines, the survcillalcc was ordered 

because Dr. King was a controversial figure and had met with 
local black mlitmts on his prior visit t:o Memphis. Wihle 

at the airport a Mrs. Thomas Matthews pointed her fn^er at 

Reeddtt and told him. that she was going to get hm. (Report 

of G.P. Tines, Jui.y 17, 1968, Re: Security and SiuveiUncee 

of Dr. King, App. B.)
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In add.ticn to the surveillance detail. Assistant 

Chief of Police W.P. Huston ordered a detail of four men, 

commanded by Inspector Don H. Smith, to go to the airport 
for the purpose of providig security for Dr. King. While 

watng for Dr. King to arrive, Mrs. Thomas Matthews 

advised Lieutenant George K. Davis that she had come to the 

airport to pick up Dr. King and that no one had asked for 

police to be assized to him. Inspector Smth also asked 

Reverend Jarres Lawson where they were going when they left 

the airport and he replied: ’We have not fully made up our 

minds." Nevertheless, when Dr. King and his party left the 

airport, Inspector Smith and his men follwed them to the 

torrarne Motel, arrivng there at approximately 11:20a.m. 

With the assisarnce of Inspector J.S. Giglim and two other 

offccers. Inspector Smith and his men secured the entrances 

to the motel.

Dr. King and his party left tthe Lorrranne Motel at 

approximitely 12:05p.m. and were f©lowed by tthe security 

detail tto the Centenary Methodist Church where a meeting 

was held. The deeaH secured the front and rear entrances 

of the Oxaxh uUl approximately 2:15p.m. when Dr. King and 

his group returned to the motel. The security deeaH then 

returned tto tthe motel area and retumed their positions unnil 

they were ordered to headquarters by Chief JC. Macdcomld
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at approximately 5:05p.m. inspector G.P. Tines stated in 

hi.s report: that he was not conferred with and has no ida 

why the security detail was removed from Dr. King after 
5:05p.m. Former Chief Macdonald has no present recollection 
of the security detail (Interview of James C. Macdonald, 

former Grief MPD, December 22, 1976, App. B.) The security 

detail was not resumed on Aril 4, 1968, (Reports of- 

inspectors Don H. Smith and J.S. Ggl:ano> as incorporated 

in Report of Inspector G.P. Tines, supra.)

As a separate activity frcm the security detail, 

Detective Reddditt and Patroman Richmond went to the airport 
on April 3rd and observed Dr. King’s arrival. When Dr. King 

left the airport they follwed him to the Lorraine Motel 

and learned that he was registered in rum 306. Redditt 

teepphneri headquarters and fomed inspector Tines where 

Dr. King was staying. At approximately 12:05p.m. Reddit 

and Richmond foUwed Dr. King and his party to the 

Centenary Metihoiist Church where a dossed meeting of 

approximately 30 black mnisters was scheduled. Reiddtt- 

again called headquarters and advised his superiors of his 
locatim. Reddit was instnctied to l^aive Richmond at the 

church and for him to return to the area of thie I.orraiie 

Motel for the rurrlsi of finding a suitable place where 

close surveilanlci could be kept on t:he motel. Richmond 

remained at the Centenary Methodist Church until the
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meeting was over at approximately 2:15p.m. Richmond then 

went to Clayborn Te^le Where he thought Dr. King would 

address the sanitaricn workers prior to a scheduled 3:00pm. 

march. However, Dr. King did not make an appearance there. 

Richmond teepphnedi headquarters at about 3:30p.m. and was 

advised that Dr. King had reUrneed t:o the motel and that: 
Redddtt had set up a surveillance post at Fire Station No. 2, 

located at South Main and Butler streets. Richmond! 

immediately left Clayhorn Temple and joned Reddtt at the 

fibre staton. (interview of Patromran W>B. Richmond, 

April 9, 1968, MPD Statements, State v. James Earl Ray 

p> 1444).

The rear of Fire Station No. 2 overlcxks the Lorrawe 

Motel and provided an excellent vantage point where Redddtt 

and Richmond could observe Dr. King and hi.s associates as 

they entered and left the motel. On April 3, 1968, Rdcdtt 

and Richmond remained at their observation post unil 6:35pm. 

at which time they were reldeded by Liwewant E.H. Arkin 

and Liwterant J.V. Papia of the MPD internal Seccuity Bureau. 

(Statement of Edward E. Reciddtt, April 10, 1968, MPD Statements, 

State vs. James Earl Ray p. 1453).

After leaving their observatoon post, Reciddtt and 

Richmond went to the Maison Temple where Dr. King was
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scheduled to address a mass meeting;. Srotly after they 

arrived at the temple, Reddit: was approacheed by Reverend 

Malccmb D. Blackburn and told that the word was out that 

he was over in the fire station near the Lorraiee Motel 

spying with binoculars. Reverend Blackburn also advised 

Richmond that the temple was the wrong place for him 

because the tension was too high. Fearing they would be 

exposed, RcdRt and Richmond left the meeting at approximately 

8:50p.m. (Report of Inspector G.P. Tines.)

R^liitt and Richmond reamed their swrveiiance 

of the Lorraine Motel frcm Fire Station No. 2 on April 4, 

1968', at 10:30a.m. At approximately 12:50p.m. Rel^tt 

received a threatening telpptaee c^l from a female who 

stated that he was doing the black people wrong, and they 

wen going to do him wrong. (Interview of Edward E. Re^tt, 

ApriL 10, 1968.)

At ar]pia>dmtely 4:00p.m., Re^tt was ordered, by 

telpphn^e to leave tihe fre statin and report to headquarters 

where he was advised that threats had been made on his Ife. 

Hi was, therefore, ordered to move hi.s family into a motel 
under an assumed name by Frank. Hollman, former Director 

of Police and Fire, Mumhis, Tenn. (Interview of Frank 

HoUman, September 15, 1976, App. B.) Rliiitt was taken
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home in a squad car, but refused to move his family because 

of a sick relative. At about the, time the squad car arrived 

in front of R^dtt's resddence, it was announced on the 

radio ttat Dr. King tad been stat. fr a couple of days, 

tadddtt did not hear any more about the threat on his Iffe. 
(Interview of Edward E. Reiddtt, July 8, 1976, App. B.)

In our efforts to trrace the source of the threat, we 

tave found that Phldp R. Manure, an investigator With the 

Senate Investigating Gomuttee, chaired by Senator MeClellan 

was in Memphis on Aril 4, 1968., Wale at the MPD Manuel 

advised them. based on a teeeptane call to his office in 

Wasshngton, t:hat the Senate Gomattee Staff had information 

from an tofomnt in Mississippi that the Mississippi 

Freedom Democatic Party had made plans to kill a :Negro 

lirntteant" in Memphis. ‘ Manuel left Memphis on a 5:5(p>.m. 

fight to Washington ®d tte next day (Anil 5, 1968) he 

teepp]Onied the MPD and advised them t:hat the threat was on 

tie life of a 'Negro leuienant" in Kn>cvilli rather than 

Mcmhis. (Report: of Inspector G.P. Tines, July 17, 1968, 

supra.)

Philp R. Manuel neither has a present recollecton 
of providing the hiOrmsticn regardhg the threat to the MPD, 

nor does he have a memorandum of the event. HCWiVir•, he
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confined that he was in Memphis and visited the MPD at 

the tme stated and that his office di.d have a Mississippi 

source. Moreover, he said the events sounded famlar and 

he beieved the MPD records were correct. (Intervet of 

Philip R. Manuel, September 28, 1976, App. B.)

Although Reiddtc was ieleeved frcm duty at Fire 

Station No. 2, Richmond remained there and continued to 
observe who entered and left the rotel. At approxirately 

6:C0p.m. Richmond saw Dr- King leave his room and walk • 

to tie handra! on the balcony.. The. Reverend Billy Kyles 

was standing off to Dr. Kings rilght. An instant Uto: 

Richmond heard a loud sound similar to a shot and saw 

Dr. King fall back from the handrail and putt hi.s hand up 

to his head. At approximately 6:01pm. Richmond teeephoned. 

headquarters and reported that Dr. King had been shot. 

He was instruic^ed to remain at the fibre station. Richmond 

then yelled to members of a MPD tactical squad (which had 

stopped at the station a few moments earlier) that he 

beleved Dr. King had been shot. He then ran to the front 
of the fibre station and looked north and south on South Main 

Street, but did not see anyone running or walking;, except 

the men in the tactical squad who left the fide station 
running in diferent dirccton's. Shortly thereafter,
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Obtain J.G. Ray arrived at the fibre station and instructed 

Richmond to go to headquarters and make a detailed report 

of What he had seen. (Interview of Patrolman W.B. Richmond, 

Am 9, 1968, supra.) -

d. Daeails of TWo Black Firmen from Fire Station 

No. 2.*/ As of Aril 3, 1968, Noovell E. Wallace and Floyd E. 

Nwsum were the only black fremm assigned to Fire Station 

No. 2 of the Memphis Fire Department (MFD). Wallace was 

working the night shift on A^l 3rd and Newsum was scheduled 

to report for the day shift on Aprl 4th. Both of these 

individuals actively supported the sanitaton workers strife,, 

■ attending; their rallees and miking financial contributonis.

In our intend of Wallace (Interview July 8, 1976

■ App. B.) he stated that at about 10:00 or 10:30 on the night
of Aril 3rd his captain told him that a call had come in 

requesting that a man te tetail^ 1° Fire Station ». 33. 

He was immri1atrly detail^ to No. 33 although it was raining; 

and he was preparing to go to teh Wallace forth^r s^ 

that While Fire Station No. 33 was understaffod as a whole, 

there was no shortage of personnel for the pump truck on which 

he worked. Otherwise, he does not knew Why te was tetoiled.

*/ The details of the black fr.emen fom.Fire Station, to. 2 is 
a second reason cited as a basis for the House Select Committree 
to ini'rStig;at:r the assassinator of Matin Luther King, Jr.
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Also, on the night of Aril 3rd Firman Newsum, in 

a Wiolly personal capacity, attended a rally at the Mason 

Temple Where Dr. King made his last speech. When hr returned 

home (about 1C:3Cp.m.) there was a message f:or him to call 

Lt. J. Smith at the fire department:. When he called, 

Lt. J. Smith ordered him to report to Fire Station No. 31 

on the morning of A>ril 4th rather titan Fire Station No. 2. 

Newsum claims that Fire Station No. 31 was overstre^ngth at 

the time and hi.s detail made his company short. Moreover, 

he say-s he never has received a satisfactory explanation 

Why he was detailed. However, he did say that Lt. Barnett 

at one time told hm he was detaied at the request, of the 

police. (Interview of Floyd E. Newsum, JUly 8, 1976;

App. B.)

interviews of past and present members of the MFD have 

faied t:o disclose the iniivd<Ufl who wiiaaeed the order or 

the reason for detailng Wallace and Newsum. According to 

former Lt. Jack Smth, he receied a teepphone call between ‘ 

3:C0pm. and 5:CC)p.m. on Aril 3, 1968, fomr ei.t:her Captain 

Jernes T. D^ or former Assistant Chief Arthur J. RLvalto 

in the personnel department sreeCfi.cfily requesting that 
Newsum be detailed. No reason was given fior the detail, 

smith said he mmeddately called Newsum, but Newsum was not
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heme. Therefore, South left a message for Newsum to cal 

the fire statoon. Newsum called about 10:30p.m. and Smth 

advised him of the deeail (IntlIvl€w of Jack Smith, dated 

September 27, 1976).

Wiailace’s,commanding officer, tten Captain R.T. ,

Johnson, likewise stated that he received a telephone 

call from someone in the personnel department requesting 

him to detail Walkice. However, Johnson has no present 

recollection of who the indivdUal was that made the 

request. (Interview of R.T. Johnson, Deipity Chef, Memphis 

Fin Department, December 21, 1976, App. B.)

Neither Captain Mty nor former Assistant Chef 

RLvOlto has any present rlcollectOan of the deeail of 

Wallace or Newsum. Captain Baity indicated that any 

district chief could have ordered the men moved (Interview 

of James T. Brity, September 27, 1976, App. B). Also, 

former Assistant Chef Rivalto said the fibre, department 

shiRed people around all the time when a company became 

unde-strength because of sickness, ^tc. (intervew of 

Arthur J. Rivals, September 27, 1976, App. B).

Similarly, the former Cnef of tie MFD, Edward A. 

Houlton, has no recollection of the details. He speculaled 

that the men could have been detailed for a ’fill in" to 
bring a company up to strength (Intl-vilew of Edward A. 

Harmlton, September 27, 1976, App. B).
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The MFD Strenth Rport-Firefightng Personnel for 

Shift "A", BittalOors One and Eight, dated April 3, 1968 

(arched to Retetervew of James R. Boatwight, October 20, 

1976, Apo- B) show that Wallacp's Company No. 2 at Fire 
Station No. 2 was operating at minimum strength (five men) 

after- he was detailed; whereas Company No. 33 to which he 

was detailed operated at one over the minimum strength 

(four men) after tee detail. Likewise, tee Strength Report 

for Shift "B" for Battalfcns One and TWo, dated Aril 4, 

1968 (Also ataached to the Boatwright inteivew of October 20, 

1976) stow that Newsum’s Company No. 55 at Fire Station No. 2 

was operating at minmum strength (five men) after the detail, 

hut Company 31 to which he was detailed operated at one over 

tee ’nun’ strength (four men) after the detail.

However, former Deputy Chief James O. Barnett stated 

that tee people on tee security detail operatug out of 

the fine staturn probably felt better without Wallace and 

Newtm around (InteavPw of James O. Barnet, September 27, 

1976) On tee other hand, Assisted Chef James R. Boatwright 

explained teat they were having a very tense situatoon at 

the fie; that a number of threatcnng calls had been 

received at Fire Station No. 2; and tihat the consensus of 
opinion was that Wallace and Newsum were detailed for their 

own protecton, since they were the only black fiemen assized 

to teat stati°n (Jnteniew of James R. Boatwright, September 23, 

1976).

-36-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



In this connection MPD Patroban Willie B. Richmond 

and former Deter the Edward E. RCditt, who conducted the 

surveiHance of Dr. King and his associates from the fire 

station, w^ recontacted and specifically asked whether 

^y had r^u^ted that Wallace and Newsum be detailed. 

Both Richmond and Redliit:t denied that they made such a . 

request or had knowledge of any one el.se in the police 

department making such a request (Reiritexvews of Richmond 

and Redddtt, September 28, 1976, App. B).

Our investigaton has not disclosed any evidence 

that the detail of WcOHace and Newsum was in any way 

connected with the assassination of Dr. King. However, 

the crccmna.nc^ surrounding the details strongly suggest 

that both men were detail^ because they supported tile 

sanitation workers and were considered to be a threat to 
the secUiity of the surveiiamce of Dr. King conducted form 

the fibre station by Patrokaen Richmond and Detectire Reddit.

e. MPD Tactical Units- Their Deployment and 

Activitees on the Evening of Aril 4, 1968. When the sanitaton 

workers of Mempns began their strike in February of 1968, the 

MPD, either organized or beefed up various tactical units. 
Generally, each of these units consists of 12 law enforcment 

offccerjs from the MPD and the Shelby County Sheriff's Department.
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These units were organized, for the purpose of avoiding riots 

which other cites, such as Detroit, had experienced (Interview 

of Frank Hollman, former Director of Fire and Police for the 

City of Mephis, September 15, 1976, App. B). Documents 

obtained from the State's Attorney General (Item 9 from MFD 

Misceiannouus Records) show that-on the evening of A>pil 4, 

1968, at the time Dr. King was shot, there were nine tactical 

units in service at varous locations as follws:

Tact Unit No. Street Locations

6 Thomas and North Parkway

8 Jackson and Watkins

99 Chelsea, and Watkins

10 Main and Butler

11 Georgia and Orlons

12 Trigg and Lanham

13 Bellevue and Effie

17 Union and Bellevue

18 Fourth and Gayoso

In addition to the tactical units, trite documents 

obtained from the State's Attorney Gennral show that there 

were ten regular police cars (with 3 to 4 men per car) in 

trie general area of the Lorrane Motel. These cars were 

at the foUwng Ucattons at the tme Dr. King was shot:
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Car No. Street Locations

224 Main and Beale

228 Third and Poplar

232 Fourth and Butler

230 Union and Front

236 Third and Belz

245 ■ Second and Gayoso - •

247 Crump and Barton

365 - Larmor and Bellevue

367 Poplar and Cleveland

369 Linden and East

The map (Part of Itm 9 fom MPD Miscellaneous 

Records, see App. A, Ex. 1) shows that Tact Units 10 and 18 

were within a radios of one mle of the crme scene (200 

block of Mlbetry Street) at the time of the shooting; and 

Tact Units 6,1.1 and 12 were within a radios of two miles 

of the ucent. Tact Unts 7,14,1.5 and 16 were located ootsdde 

the boundaries of the map and are not shown. Car’s numer^ 

224,230,232,245 and 247 were within a radius of one mile of 

the scene and cars number 228 and 369 were within a radius 

of two mles. However, cars number 236,365 and 367 were 

outside the boundaries of the map.

Particular emphasis is given to Tact Unt 10 and 

the activitees of its men, as this unit was locate at 
Fire Station No. 2 (S. Marin and Butler) at the time of the
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shoeing. On the aftenoon of Aril 4, 1968, Tact Unit 10, 

cmisting of three cars and 12 men stopped at Fire Station 

No. 2 for a rest break at approximately 5:50p.m. The unit 

was commanded by Lt. Judson E. Ghormley of the Shelby County 

Shriff's Department. The other members of the unit indued 

Deputies W.A. DuFour, W.J. Berry, Vernon D>llahite, R.N. Baker 

and Rotmld Maley of the sheriff’s department:; and Patrolmen 

Caroll Dunn, Willim Gross, Jason Morris, Barney Wright, 

Enmtt Douglass and Torrance Landers of the MPD.

Zhtetvews of the above, named men indicate that when 

the unit arrved at the fie station, the cars wee parked 

on the north side of the fre statten entrance with the lead 

car actually obstructing the sidewalk. The second car was 

parked directly behind the lead car and the third car was 

double parked alongside these two cars. (MPD Statements, 

State v. James Earl Ray, DuFour p.1449; Berry p.1450; 

Ghormley pp.1451 and 1532; Dollahite pp.1455 and 1505; 

Dunn p.1457; Gross p.1460; M>rris p.V63; Wright p.1466; 

BOker p.1468 ; Douglass p.1469; Landers p.1471 and Maley 

p.1480.)

While Patrohan Douglass remained with the lead car 

to montor the radio, all of the other men went into the fie 

statten to take a break. When the shot was tod that kilted 

Dr. King (at approximately 6:01p.m.), these men were at various
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locations in the fibre station drnkng coffee, making telephone 

calls;, etc. Patroman Richmond, who was manning the surveillance 

post in the rear of the statin, yelDd throughout tie station 
that Dr. King had been sho it. The members of the tact unit, 

some,of whom had heard the shot, Hl ran out the north side 

of the fibre station and then east toward the rear of the fire 
station and the Lorraine Motel. (See diagram of crrne scene, 

■ Ape- A. Ex. 2).
Patromun Dotglass, who had remained in the lead car 

to monitor the radio, heard the shot when it was freed. He 

ihh‘edattly got out of the car and ran toward the rear of the 

fie station with the other men. After PatroParn Douglass 

realized what had happened, Pi relumed to the lead car, along 

with Patrroman Wright, and radioed the dispatcher that Dr. King 

pad been spot. Douglass and Wight then drove the lead cm . 

south on S. Main to E. Butler, east on E. Butler to Mulberry 

and north on Mulberry to the entrance of the Lorraie Motel. 

Douglass and Wright later drove the car, accompanied by one 

or two other unidentified officers, north onMilburry to 
HHing;, west on Huling t:o S. Man and south on S. Main to the 

front of the buildups located just nortip of the fie station. */

*/ There are conflicts in the staatarents of Douglass, Wright 
and Gtormlty; Douglass stated that Ghormley and htpti unidenified 
offCcers got-in the car with him at the .fire station and they drove 
to the Lorranie Motel. According to Wright's vtision, Pi and 
Douglass left the fire station together and picked up one or two 
other lm.eentiftdi offerers at the Lorraine Motel. On the other 
hand, GhcoimLty claims Pi turned around at the concrete w!l at the 
rear of the fie station and ran to the front of tihe station and 
then north on S. Main Street.
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The other men in the tact uht continued to the rear 

of the fire station to a concrete retaking will abutting 

Mdberry Street. DuFour, Dllahite, Moris, Baker, Landers, 

Maley and Durn clmbedi down the concrete wiH and ran across 

Mlberry Street tto the Lorraine Motel. DuFour and Morris ran 

up the stairs ta the balcony where Dr. King’s body lay. 

The people there said the shot had come from a red brick 
building' north di the fre station on S. Main Street-. While 

DuFour rained with Dr. King’s body util the ambalance came, 

M>rrris ran north on Mulberry to HuLing and west on Hding to 

the north side. of. the buildnigs facing S. Matin Street. Another 

officer (probably Maley or Dunn) was already at that point, 
and Morris stopped there to assist him in securing that area.

Baker ran to the Motel balcony where DuFour was standing 

beside Dr. King's body. He then ran back to Milberry St. and 

ran north for a disaece to an alley. Baker ran into the 

alley looking for anything suspicious. He noticed that 
other members of the tact unit were securing a building; .

(probably the building with its north end on Haling). 

Therefore, Baker wen it tto the corner of Mulberry and E. Bitler 

and took up a position there.

After landers learned the directicn the shot came . 

from, he found a 55-gallon drum and clmnbed back up the 

concrete r^taning wH on Mulberry St. into the lot on
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which the bULldiig where the shot was fired is looted. Landers 

observed that the bathram wincow was partially opened and 

he saw an elderly white male come up to the wincow and look out , 

He ordered him to get back fom the window. Landers also saw 

an elderly white female looking out a window directly south 

of the bathroom window. He ordered her to get away fom the 

wincow. Landers also checked the bushes on the lot for 

evidence and checked the entire area for -footprints. After 
other offceers arrived, Landers and another MPD officer 

climbed onto the roof of a one story building which backs 

up to Mulberry St. This building runs along the north side 

of the bailing whence the shot was freed. Finding nothing 

on the roof, they cate down and started up an aUey leading 

to a basement. About 10 feet up trie alley they found two 

fresh footprints in the mud. Landers guarded these footprints 
until hom-cide detectives arrived on the scene. Subsequently, 

a plaster case was made of each footprint . However, the 

footprints were never positively identified by either the 

MPD or the EBI.

Upon learning where the shot was freed from, Dllahiii 
and Maley ran out of the moel courtyard, turned north on 

Milberry to HuLng and west on Hulng toward S. Marin. Maley 

stopped in the center of the block and began guarding the
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north end of the bULlcLig;. However, Dollahite continued running 

(with gun drawn) to S. Main and turned south on S. Main. 

DrOiahite noticed a number of patrons Ln Jim's Gril at 418 

S. Main. He ran into the cafe and ordered everyone to remain 

seated and not to leave. Dllahite then stopped monetarily 

at Qanpe's Amusement Company located at 424 S. Marin where 

he observed a green bed spread lyng in the doorway partially 

covering a bite suicasse and a box containing!; a rffle. As he 

continued down S. Main a short disamce near a fenced-in 

parking area, DUahite observed Lt. Ghormley and another 

officer coming north on S. Main. 'Dollahite turned around 

at that: point and walked back to Cmipe’s store ahead of 

Lt. Ghormley and then crossed the street for the purpose of 

securing the front of the building;. After he took up his 

positom, Douglass and Wright drove up in the lend car.

Other offccers who did not climb down the retaining 

wiai at the rear of the fun station and run to the mteL 

are Ghormley, Gross and Berry. After running to the 

retoning wall and observing the people points to the 

building on S. Main St., Berry came back to the fin staticni 

entrance, jimped in a cruiser and drove north on S. Main to 
the first LittersectiOTl at Hulng where he stepped the car ■ 

in the street and secund that area.
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